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 2019 سبتمبر/أيلول 12
 

 

 للخبراءجلسة استماع 
 الاستراتيجيات البرلمانية لتعزيز السلم والأمن،

 الكوارث المتعلقة بالمناخ لمواجهة التهديدات والنزاعات الناتجة عن
 (13:00إلى الساعة  11:00من الساعة ) 2019أكتوبر /تشرين الأول 16الأربعاء، 

 (، مركز المؤتمرات سافاBالمدرج )الطابق الأرضي(، المبنى ب )
 

 

 توضيحيةمذكرة 

 

 لمحة 

 ،والفيضانات ،والتصحر ،الجفافتحديد مجموعة من دوافع النزاعات البشرية. وتشمل في العقود الأخيرة، تم 
. ومن المتوقع أن يؤدي تغير المناخ الغاباتزوال و  ،والتلوث ،إمدادات المياهنقص و  ،التربة انجرافو  ،والعواصف

تزايد الضغوط على النظم الإيكولوجية، وانعدام الدوافع، مما سيسبب بوالكوارث المتعلقة بالمناخ إلى تفاقم هذه 
 ، والنزاعاتتتزايد مخاطر عدم الاستقرار السياسيونتيجة لذلك، ، وكذلك، تشريد السكان. الأمن الغذائي والمائي

نتكاس التنمية بمقدار ، مما يؤدي إلى اوعالمية ،وإقليمية ،مباشرة إلى تهديدات أمنية وطنية، وبدورها، تترجم العنيفة
  من الزمن إلى الوراء. عقود

 للاتحاد البرلماني الدولي 141الـالجمعية العامة 
 بلغراد )صربيا(

 2019تشرين الأول/أكتوبر  13-17
 

 اللجنة الدائمة 
 للسلم والأمن الدوليين
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العديد من البلدان  . إنطر شديد من عدم الاستقرار نتيجة لتغير المناخلخ معرضةويعيش ثلثا سكان العالم في بلدان 
هم أشد الفقراء و ، متأثرة بالنزاعات العنيفة، أو مهددة بها. بتغير المناخ التي يتوقع أن تكون أشد البلدان تأثرا  

 . المتضررين

 –والبيئة. يتعين التشديد على الزاوية الأمنية  من منظور التنميةتغير المناخ، باعتباره تحديا  عالميا ،  ينُظر إلى ولا يزال
ففي الواقع، المواضيع التي تتعلق بتغير المناخ.  جزءا  لا يتجزأ منويتعين أن تصبح  –أو الوقاية والسلام المستدام 

لأمن الدولة والأمن البشري، التي تتضمن  اتباع نهج شامل التصدي لتحديات الكوارث المتعلقة بالمناخيتطلب 
يتعين ، وحلول اقتصادية، وتنموية، وحوكمية طويلة الأجل. قصيرة الأجل وأمنية ،وإنسانية ،استجابات سياسية

المزيد من طار مؤسسي ملائم، وكذلك، على المنظمات، والشركات، والمسؤولين العامين، ووكالات الدولة وضع إ
 التوعية، والاستعداد، والقدرة على الصمود، لمواجهة المخاطر المتعلقة بالمناخ. 

 ستركز الجلسة على المسائل التالية: 

  تغير الكوارث المتعلقة بما هي التحديات والمخاطر التي تهدد السلم والأمن، كنتيجة لتغير المناخ، و
 ؟المناخ

 سن المعرفة لتحديد الثغرات في القانون الدولي والتشريعات الوطنية لمعالجة التكيف مع تغير كيف نح
 الحوار؟ من خلالالمناخ، والتحديات الأمنية المتعلقة بالمناخ، وإيجاد سياسة 

 لتطور، بشكل فعال، الأدوات والنهج ذات الصلة،  ما هي الإجراءات التي يمكن أن تتخذها البرلمانات
 بالإطار المؤسسي، لمعالجة المسائل الأمنية المتعلقة بالمناخ؟ وتنهض

 
 ةالمتوقع النتيجة

في هذا المجال، من أجل الحصول  العناصر الفاعلة الرئيسيةستتيح جلسة الاستماع الفرصة للجنة لتبادل الآراء، و 
المساعدة ، أيضا ، وعن الكوارث الحد من مخاطرعلى توضيح عن أوجه الترابط بين تغير المناخ، والسلم والأمن، وعن 

ساس لإمعان النظر في الصلة بين الأمن والمناخ لتحديد . يكمن الهدف في إعطاء اللجنة أوالتنمية ،الإنسانية
، تسمح للبرلمانات بالمساهمة في المناقشة حول المناخ والالتزامات العملية المقبلة ،والتدابير ،الخطواتمجموعة من 

 والسلام.
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وكذلك، ستكون فرصة لتسليط الضوء على أمثلة البلد والممارسات الجيدة عن الاستجابات للتحديات المناخية 
ستقدم جلسة الاستماع، مع المساهمات الفردية من البرلمانات الأعضاء، إلى المقررين المشاركين    الأمنية.  –

ا  وستكون هذه المعلومات أساسولي مع هذه المسائل. معلومات أساسية عن كيفية تعامل أعضاء الاتحاد البرلماني الد
 ومشروع القرار للمقررين المشاركين.  التفسيرية ذكرةترتكز عليه الم

 
 الشكل

ستكون الجلسة نقاشا  تفاعليا  بين البرلمانيين والخبراء. وبعد الملاحظات التمهيدية التي سيقدمها أعضاء فرق 
 الآراء، والأسئلة، والأجوبة.ادل المناقشة، سيُفسح المجال إلى تب
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Concept note 

 
Background  
 

In recent decades a series of drivers of human conflict have been identified. They 
include drought, desertification, floods, storms, land degradation, failing water 
supplies, pollution, and deforestation. Climate change and climate-related disasters 
are expected to exacerbate these drivers further leading to a growing strain on 
ecosystems, food and water insecurity, as well as population displacement. As a 
result, the risks of political instability and violent conflicts increase and, in turn, 
translate directly into national, regional and global security threats, potentially setting 
back development by decades.   
 
Two-thirds of the world’s population live in countries that are at high risk of instability 
as a consequence of climate change. Many of the countries predicted to be worst 
affected by climate change are also affected, or threatened, by violent conflicts. The 
very poor are hit the hardest. 
 
Climate change as a global challenge is still generally viewed through the lens of 
development and the environment. The security – or prevention and sustaining peace 
– angle should be emphasized and become an integral part of the broader climate 
change narrative. In fact, tackling the challenges of climate-related risks requires a 
holistic approach to State and human security that will include both shorter-term 
political, humanitarian, and security responses, and longer-term economic 
development and governance solutions. Organizations, businesses, public officials 
and state agencies must develop the right institutional context, as well as greater 
awareness, preparedness, and resilience to deal with climate-related risks.  
 
The session will focus on the following questions: 
 

 What are the challenges and risks to peace and security as a consequence of 
climate change and climate change-related disasters? 

 How to improve knowledge to identify gaps in international law and national 
legislations to address climate change adaptation and climate-related security 
challenges and generate policy through dialogue? 

 What actions can parliaments take to effectively develop relevant tools and 
approaches, and advance the institutional context to deal with climate-related 
security issues? 
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Expected outcome  

 

The hearing will offer the Committee an opportunity to exchange views with key actors in this area in 
order to elicit their understanding of the inter-linkages between climate change and peace and security 
but also disaster risk reduction, humanitarian assistance and development. The aim is to provide the 
Committee with a basis for reflection on the climate – security nexus to identify a set of practical next 
steps, measures and commitments to ensure parliaments contribute to the climate – security debate. 
 
It will also be an opportunity to highlight country examples and good practices on responses to 
climate – security challenges. The hearing, together with individual contributions from Member 
Parliaments, will provide the co-Rapporteurs with initial information about how IPU Members deal with 
such issues. This information will serve as the basis for the co-Rapporteurs' explanatory memorandum 
and draft resolution. 

 
Format  

 

The session will be an interactive discussion between parliamentarians and experts. After introductory 
remarks by the panellists, the floor will be open for an exchange of views, and for questions and 
answers.  

 


